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REVISTA PRESEI 

 

 

 Audierile miniştrilor din Cabinetul Cîţu, la final / 9 avize pozitive şi 7 

negative / Urmează votul în plenul Parlamentului 

Miniştrii propuşi în Cabinetul Cîţu au fost audiaţi în ultimele trei zile în comisiile 

parlamentare de specialitate, nouă dintre ei primind aviz pozitiv, iar ceilalţi şapte 

fiind avizaţi negativ de deputaţi şi senatori. 

Au primit aviz pozitiv din partea comisiilor parlamentare Nicolae Ciucă (propus la 

Apărare), Costel Alexe (propus ministru al Mediului), Adrian Oros (propus la 

Agricultură şi Dezvoltare Rurală), Lucian Bode (propus la Transporturi), Ionuţ 

Stroe (propus ministru al Tineretului şi Sportului), Bogdan Aurescu (propus la 

Afaceri Externe), Marcel Boloş (propus la Fonduri Europene), Virgil Popescu 

(propus ministru al Economiei) şi Marcel Vela (propus la Ministerul Afacerilor 

Interne), potrivit Agerpres. 

În schimb, au fost avizaţi negativ în comisii Lucian Heiuş - propus să preia 

portofoliul Finanţelor Publice în locul lui Florin Cîţu, desemnat prim-ministru, 

Cătălin Predoiu (Justiţie), Ion Ştefan (Lucrări Publice), Bogdan Gheorghiu 

(Cultură), Victor Costache (Sănătate), Monica Anisie (Educaţie), Violeta 

Alexandru (Muncă şi Protecţie Socială). 

Potrivit Regulamentului şedinţelor comune ale Parlamentului, fiecare candidat 

pentru funcţia de ministru este audiat, în şedinţă comună, de către comisiile 

permanente ale celor două Camere al căror obiect de activitate corespunde sferei de 

competenţă a viitorului ministru. În urma audierii, comisiile întocmesc un aviz 

comun consultativ, motivat. Birourile permanente ale Senatului şi Camerei 

Deputaţilor trebuie să se reunească pentru a stabili data şedinţei comune a 

Legislativului dedicată învestiturii. 
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Miercuri seară, într-o emisiune televizată, liderul USR, Dan Barna, a afirmat că 

"votul pe Guvern este prevăzut joi după-amiază", respectiv pe 12 martie, pentru că 

s-ar aştepta decizia Curţii Constituţionale privind ordonanţa referitoare la 

anticipate. 

Programul şi lista Guvernului se dezbat de Camera Deputaţilor şi de Senat în 

şedinţă comună. 

Parlamentul acordă încredere Guvernului cu votul majorităţii deputaţilor şi 

senatorilor. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Un sindicat din Iași îi îndeamnă pe profesori să nu-și spună părerea despre 

tăierea orelor de la gimnaziu 

Un sindicat al profesorilor de la Iași îi îndeamnă pe dascăli să nu participe la 

consultarea publică propusă de Ministerul Educației privind revizuirea planurilor 

cadru de la ciclul gimnazial, cu scopul final de tăiere a orelor petrecute de elevi la 

școală. Reacția sindicatului vine la scurt timp după ce Ministerul Educației a trimis 

către inspectorate niște chestionare prin care profesorii, părinții, dar și cei interesați 

de educație își pot exprima părerea despre disciplinele de studiu care ar trebui să 

nu se mai regăsească în planurile cadru începând din toamnă. 

 

Printr-un mesaj pe Facebook, Uniunea Sindicatelor Libere din Învăţământul 

Preuniversitar Iaşi (USLIP) îi îndeamnă pe profesori să nu completeze chestionarul 

care propune eliminarea unor discipline. 

 

De asemena, într-un comunicat de presă, USLIP critică consultarea privind 

planurile cadru de la gimnaziu făcută de către MEC și spune că ”poate fi încadrată 

în zona încercărilor de a demonstra că Pământul este plat”. 

 

”Părinții vor oferi răspunsuri prin prisma dificultăților pe care le întâmpină proprii 

copii la școală, în timp ce profesorii vor încerca să își apere propria disciplină.  
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Se va ajunge la o stare de agitație în interiorul unităților școlare care nu va 

contribui cu nimic la acel rezultat constructiv pe care clamează Ministerul că și-l 

dorește. Se demonstrează că demnitarii din Ministerul Educației nu înțeleg că 

problema nu ține de discipline, ci de conținuturile stufoase și nerelevante”, susțin 

sindicaliștii. 

 

USLIP îi critică pe cei care au întocmit chestionarele, care în opinia lor nu au o 

pregătire temeinică. 

 

”Să faci abstracție de inexistența unor profesori formați transdisciplinar și să te 

gândești că ai putea face predare în viitorul apropiat prin comasarea unor 

discipline, fără a avea profesori formați, conținuturi și manuale proiectate într-o 

astfel de direcție ne arată diletantismul și preocuparea, din nou, pentru imagine a 

actualei conduceri a Ministerului”, mai spun sindicaliștii. 

 

În comunicatul de presă, USLIP le spune părinților și elevilor că schimbările 

trebuie să se bazeze pe studii de impact. 

 

”Asociațiile de părinți, cât și cele de elevi trebuie să înțeleagă că schimbările din 

învățământ trebuie să aibă un fundament științific, bazat pe studii de impact și nu 

pe instincte politice în contexte electorale. Acesta este și motivul pentru care 

respingem cu fermitatea astfel de abordări și solicităm membrilor noștri de sindicat 

să nu legitimeze modificările din învățământ care au ca principal fundament 

politicul”, conchid sindicaliștii. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Acuzați de blat cu asigurătorii, senatorii au reanalizat și au 

respins modificările RCA care vizau stabilirea unor prețuri de referință la 

reparațiile auto 

Senatorii au reanalizat și respins, în cursul acestei săptămâni, propunerile de 

modificare la legea RCA care vizau stabilirea unor prețuri de referință la reparațiile 

auto, potrivit unui document publicat joi, 5 martie, pe pagina de internet a 

Senatului.  
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Președintele confederației transportatorilor (COTAR) a acuzat săptămâna trecută 

un blat între senatori și asigurători, în condițiile în care comisiile de specialitate din 

Senat avizaseră modificări RCA susținute de firmele de asigurări, fără ca la 

dezbateri să fie și transportatorii auto ori asociații ale consumatorilor. 

 

Plenul Senatului a decis în data de 2 martie 2020 să retrimită spre reexaminare 

propunerea de modificare a legii 132/2017. În stenograma ședinței se arată cum 

grupul parlamentar al PSD, inițiator al acestor modificări, a cerut retrimiterea la 

comisie a acestui proiect 'deoarece nu s-au prezentat la comisie toți invitații și 

considerăm că mai e nevoie de clarificări'. 

 

Dezbaterile au avut loc în ședințele comisiilor din 3 martie 2020 și 4 martie 

2020 în prezența majorității senatorilor. 

 

De această dată, "la dezbateri au participat reprezentanți ai Autorității de 

Supraveghere Financiară, Ministerului Finanțelor Publice, Asociației 

Utilizatorilor Români de Servicii Financiare, Biroul Asiguratorilor de 

Autovehicule din România, Uniunii Naționale a Societăților de Asigurare și 

Reasigurare din România, Federația Operatorilor Români de Transport din 

România, Confederața Operatorilor și Transportatorilor Autorizați din România, 

Confederația Națională a federațiilor și Asociațiilor de Consumatori. 

 

Membrii Comisiei economice, industrii și servicii și ai Comisiei pentru buget, 

finanțe, activitate bancară și piață de capital au reanalizat propunerea legislativă 

și, în urma dezbaterilor, au hotărât, cu majoritatea voturilor senatorilor prezenți 

(17 voturi 'împotrivă' și 1 'abținere'), să adopte un raport comun suplimentar de 

respingere având în vedere că soluțiile legislative sunt susceptibile a aduce 

atingere libertății constituționale de exercitare a unei activități economice, în 

scopul obținerii de profit", se arată în documentul publicat pe pagina de 

internet a Senatului. 

 

 

 

https://senat.ro/legis/PDF/2020/20L041AT.PDF
https://senat.ro/legis/PDF/2020/20L041S1.PDF
https://senat.ro/legis/PDF/2020/20L041S1.PDF
https://senat.ro/legis/PDF/2020/20L041S1.PDF
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Prezentul raport comun suplimentar înlocuiește raportul comun din 25 

februarie 2020. 

Amintim că Uniunea Națională a Societăților de Asigurare (UNSAR) a salutat 

în data de 26 februarie 2020 modificările RCA aduse în Senat, subliniind însă că: 

'susține introducerea unui tarif de referință, cu titlu informativ, și nu impunerea 

unei plafonări a tarifelor aferente reparațiilor auto. 

 

Contactat atunci de HotNews.ro, Vasile Ștefănescu, președintele Confederației 

transportatorilor auto (COTAR) a declarat că modificările nu sunt suficiente 

pentru a înlătura probleme pe care le-ar genera în piața RCA și a acuzat un blat 

între senatori și firmele de asigurări. 

 Pentru detalii citește: Noi schimbări RCA propuse în Senat, salutate de 

asigurători: Susținem introducerea unor tarife de referință, cu titlu 

informativ, la reparațiile auto / Transportatorii acuză un blat între 

politicieni și asigurători 

 

Care este mărul discordiei: Ce modificări RCA au fost avizate marți în Senat 

 

UNSAR a anunțat miercuri, 26 februarie, într-un comunicat de presă că "salută 

deschiderea spre dialog a Comisiei pentru buget, finanțe, activitate bancară și piață 

de capital și a Comisiei economică, industrii și servicii din Senat, care au adoptat 

ieri un raport comun de admitere cu amendamente pentru un proiect de 

modificare a Legii privind asigurarea obligatorie de răspundere civilă auto care 

vizează această problematică". 

 

Este vorba despre controversatul proiect de lege, inițiat de către deputatul PSD 

Marius Bota, care pe motiv că ar combate abuzurile unor service-uri auto, 

propune stabilirea unor tarife maxime la reparații, peste care service-urile să nu 

poată trece, iar asigurătorii RCA să nu mai suporte diferențele care ar apărea în 

plata despăgubirilor din cauza acestor costuri exagerat de mari. 

 

 

https://economie.hotnews.ro/stiri-pensii_private-23686846-noi-schimbari-rca-propuse-senat-salutate-asiguratori-sustinem-introducerea-unor-tarife-referinta-titlu-informativ-reparatiile-auto-transportatorii-acuza-blat-intre-politicieni-asiguratori.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-pensii_private-23686846-noi-schimbari-rca-propuse-senat-salutate-asiguratori-sustinem-introducerea-unor-tarife-referinta-titlu-informativ-reparatiile-auto-transportatorii-acuza-blat-intre-politicieni-asiguratori.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-pensii_private-23686846-noi-schimbari-rca-propuse-senat-salutate-asiguratori-sustinem-introducerea-unor-tarife-referinta-titlu-informativ-reparatiile-auto-transportatorii-acuza-blat-intre-politicieni-asiguratori.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-pensii_private-23686846-noi-schimbari-rca-propuse-senat-salutate-asiguratori-sustinem-introducerea-unor-tarife-referinta-titlu-informativ-reparatiile-auto-transportatorii-acuza-blat-intre-politicieni-asiguratori.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-pensii_private-23686846-noi-schimbari-rca-propuse-senat-salutate-asiguratori-sustinem-introducerea-unor-tarife-referinta-titlu-informativ-reparatiile-auto-transportatorii-acuza-blat-intre-politicieni-asiguratori.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-pensii_private-23686846-noi-schimbari-rca-propuse-senat-salutate-asiguratori-sustinem-introducerea-unor-tarife-referinta-titlu-informativ-reparatiile-auto-transportatorii-acuza-blat-intre-politicieni-asiguratori.htm
https://www.senat.ro/legis/PDF/2020/20L041CR.PDF
https://www.senat.ro/legis/lista.aspx?nr_cls=L41&an_cls=2020
https://www.senat.ro/legis/lista.aspx?nr_cls=L41&an_cls=2020
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Și președintele Consiliului Concurenței, Bogdan Chirițoiu, a precizat recent că 

legea RCA are vicii care ar permite unor service-uri auto să profite și că trebuie 

găsită o formulă. 

 

Pe de altă parte, transportatorii membri COTAR au reclamat recent că dacă ar intra 

în vigoare asemenea prevederi ar fi anticonstituționale și anticoncurențiale, iar 

păgubiții RCA ar ajunge să plătească și o parte din despăgubiri, nu doar polița de 

asigurare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Cum motiveaza Comisia Europeana initierea procedurii de deficit excesiv 

pentru Romania: Majorarea pensiilor, luata in vizor 

Comisia Europeana a propus in aceasta saptamana Consiliului UE sa deschida 

procedura de deficit excesiv in cazul Romaniei pentru depasirea tintei deficitului 

bugetar de 3% din PIB, mentionand ca aceasta situatie nu este nici exceptionala si 

nici temporara. 

 

In acest context, ministrul interimar al Finantelor Publice, Florin Citu, a transmis 

ca planul guvernantilor de la Bucuresti pentru reducerea deficitului bugetar a fost 

acceptat de institutiile de la Bruxelles. Astfel, ar trebui sa ajungem sub 3% pana la 

finalul anului 2022. 

 

Pasii pentru declansarea procedurii de deficit bugetar excesiv 

 

Pe 4 martie, Comisia Europeana a publicat un comunicat din care reiese ca primul 

pas pentru declansarea procedurii de deficit bugetar excesiv a fost facut. 

 

"Comisia a propus Consiliului sa initieze o procedura de deficit excesiv pentru 

Romania si a adoptat o recomandare adresata Consiliului de stabilire a cerintelor 

de ajustare. Recomandarea propusa prevede ca Romania sa urmeze o traiectorie de 

ajustare durabila si credibila pentru a pune capat deficitului excesiv pana in 2022, 

cel tarziu. 

 

http://www.ziare.com/economie/deficit-bugetar/comisia-europeana-accepta-reducerea-treptata-a-deficitului-bugetar-propusa-de-romania-sub-3-la-suta-pana-la-finele-lui-2022-1600277
http://www.ziare.com/economie/deficit-bugetar/comisia-europeana-accepta-reducerea-treptata-a-deficitului-bugetar-propusa-de-romania-sub-3-la-suta-pana-la-finele-lui-2022-1600277
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Deciziile de astazi (4 martie 2020 - n.red.) se succed adoptarii Raportului Comisiei 

privind articolul 126 alineatul (3), in care s-a constatat ca Romania nu a respectat 

criteriul deficitului prevazut in tratat, fiind astfel justificata initierea unei proceduri 

pentru deficit excesiv. Comitetul economic si financiar a fost de acord cu aceasta 

evaluare in avizul sau din 24 februarie 2020", potrivit sursei citate. 

 

Urmatoarea etapa consta in decizia Consiliului UE cu privire la existenta unui 

deficit excesiv in Romania si adoptarea recomandarii acestuia privind traiectoria de 

ajustare si termenul-limita la care Romania ar trebui sa puna capat situatiei. 

 

Ulterior, propunerea de recomandare a Consiliului va fi discutata si adoptata in 

reuniunea Consiliului Afaceri Economice si Financiare (ECOFIN) din 17 martie. 

 

Conform propunerii, Consiliul UE recomanda Romaniei sa inainteze masuri pentru 

iesirea din procedura de deficit excesiv pana in 2022, traiectoria de ajustare fiind 

de 3,6% pentru 2020, 3,4% pentru 2021 si 2,8% pentru 2022. 

 

In tot acest timp, tara noastra va fi supravegheata astfel incat institutiile europene 

sa se asigure ca urmam planul stabilit. 

 

Florin Citu a dat asigurari ca a trimis un set de propuneri pentru reducerea treptata 

a deficitului si ca acestea au fost deja aprobate de Executivul european: "In 

discutiile cu reprezentantii Comisiei Europene am subliniat angajamentul ferm al 

Guvernului Romaniei pentru o politica fiscala responsabila si sustenabila, dar si 

faptul ca reducerea deficitului ar trebui sa se faca intr-o maniera care sa nu puna in 

pericol cresterea economica", a declarat, miercuri, ministrul interimar al Finantelor 

Publice, Florin Citu. 

 

Motivatia Comisiei Europene 

 

Deficitul bugetar, un important indicator macroeconomic care reflecta sanatatea 

financiara a unui stat, apare atunci cand cheltuielile depasesc veniturile. 

 

 

https://ec.europa.eu/romania/news/20200304_procedura_decisiv_excesiv_ro
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Potrivit Tratatului de la Maastricht, statele membre UE s-au angajat sa-si tina 

deficitul bugetar sub pragul de 3% din Produsul Intern Brut (PIB). Reamintim ca 

Romania a mai trecut printr-o procedura de deficit excesiv, dupa criza din 2008-

2009, care s-a incheiat in vara lui 2013. 

 

Revenind in 2020, Comisia Europeana a publicat in februarie un raport care 

cuprinde situatia macroeconomica a tarii noastre din ultimii ani si motivele pentru 

care cere declansarea acestei proceduri. 

 

"Romania a inregistrat un deficit general guvernamental (calculat pe baza 

metodologiei ESA 2010, sistemul conturilor europene - n.red.) de 2,9% din PIB in 

2018. Conform Strategiei Fiscale, se preconizeaza ca ar fi crescut la 3,8% din PIB 

in 2019. Nivelul este astfel peste cel de 3% stabilit prin tratat", arata sursa citata. 

 

Sectorul general guvernamental cuprinde subsectorul central, de stat, local si 

fondul de securitate sociala. 

 

Comisia mai noteaza ca valoarea peste nivelul stabilit prin tratat nu este 

exceptionala, nefiind rezultatul unui eveniment neprevazut sau iesit din comun 

(cum a fost criza din 2008-2009) ori al unui recul economic. 

 

De fapt, nici vorba de asa ceva. Cresterea PIB-ului este robusta, chiar daca ritmul 

incetineste. Prognoza de iarna a CE este de 3,9% crestere economica pentru 2019 

si de 3,8% pentru 2020. In plus, Executivul european a tras de maneca in repetate 

randuri Romania, in ultimii ani in care tara noastra a fost guvernata de PSD, asupra 

riscului cresterii deficitului, dar autoritatile nu au luat masurile necesare. 

 

"Prognoza de iarna a Comisiei arata ca deficitul va ramane peste nivelul de 3% in 

2020 si 2021: 4,9% in 2020 si 6,9% in 2021. Avansul este cauzat intr-o proportie 

semnificativa de majorarea pensiilor din vara anului 2019 si de cea de 40% 

programata pentru septembrie 2020, precum si de o recalculare care ar trebui sa 

aiba loc in septembrie 2021. 

 

 

http://ec.europa.eu/economy_finance/economic_governance/sgp/pdf/30_edps/126-12_council/2013-06-21_ro_126-12_council_en.pdf
https://ec.europa.eu/info/sites/info/files/economy-finance/commission_report_on_romania_126-3.pdf
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In plus, intre decembrie 2019 si ianuarie 2020, autoritatile au adoptat noi scutiri de 

taxe (eliminareaa supraaccizei la carburanti si reducerea contributiilor sociale 

pentru lucratorii part-time, precum si renuntarea la unele taxe speciale pentru 

industria bancare si cea energetica) si dublarea alocatiei pentru copii (care ar trebui 

sa intre in vigoare din august 2020)", conform documentului. 

 

Comisia mai remarca faptul ca exista niste discrepante intre cifrele prezentate de 

guvernanti in Strategia Fiscala in ceea ce priveste deficitul bugetar (3,6% din PIB 

in 2020 si 3,4% in 2021) si prognoza sa, din cateva cauze: 

 

- estimarile privind evolutia macroeconomica sunt mai optimiste; 

 

- estimarile privind cheltuielile cu bunurile si serviciile sunt moderat-optimiste, dar 

nu sunt in deplina concordanta cu masurile deja adoptate; 

 

- Strategia Fiscala pare ca nu ia in totalitate in calcul impactul bugetar al majorarii 

pensiilor, in special in 2021 si dincolo de acest an; 

 

- Strategia Fiscala nu ia in calcul impactul bugetar al reducerii taxelor si al dublarii 

alocatiilor. 

 

"Sumarizand, deficitul planificat pe 2019 este peste referinta de 3% din PIB 

mentionata in Tratat, iar depasirea acestui nivel nu este nici exceptionala si nici 

temporara", mai arata sursa citata. 

 

Totusi, CE mentioneaza ca stam bine la un alt indicator macroeconomic important, 

anume ca datoria guvernamentala nu depaseste 40% din PIB. 

 

Ce sanctiuni riscam si ce masuri putem lua 

 

De curand, Adrian Codirlasu, presedinte CFA Romania, a explicat pentru 

Ziare.com ca intrarea in procedura de deficit excesiv inseamna ca Romania va fi 

supravegheata de institutiile europene, ca sa duca deficitul bugetar sub 3% din PIB. 

 

 

http://www.ziare.com/economie/deficit-bugetar/romania-in-pragul-declansarii-de-deficit-excesiv-de-ce-am-ajuns-aici-ce-sanctiuni-riscam-si-ce-putem-face-1597629
http://www.ziare.com/economie/deficit-bugetar/romania-in-pragul-declansarii-de-deficit-excesiv-de-ce-am-ajuns-aici-ce-sanctiuni-riscam-si-ce-putem-face-1597629
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Cat timp ne aflam sub supravegherea institutiilor europene, nu vom fi sanctionati. 

Insa, daca dupa aceasta perioada deficitul nu va cobori sub 3%, Romania risca 

sanctiuni dure, chiar si taierea fondurilor europene. 

 

"Autoritatile romane trebuie sa isi asume niste masuri in aceasta perioada, pe care 

sa le urmeze. Atata timp cat agream un plan si il urmarim, nu riscam nimic in 

aceasta perioada, doar ca vom fi supravegheati sa luam acele masuri. 

 

Daca nu le luam, atunci pot recurge la sanctiuni, care pot insemna si taiere de 

fonduri europene. Dar doar in conditiile in care nu sunt luate acele masuri stabilite 

impreuna cu Comisia Europeana", ne-a explicat Adrian Codirlasu. 

 

Astfel, pentru a reduce deficitul bugetar, Romania trebuie sa fie mult mai prudenta 

in ceea ce priveste cheltuielile publice, spune presedintele CFA Romania. 

Totodata, precizeaza el, este necesar sa crestem colectarile. 

 

"Putem reduce deficitul, dar dureaza. Trebuie sa crestem colectarile, asta 

presupune informatizarea ANAF, informatizare care va dura cel putin un an, 

probabil ca apoi se vor vedea rezultatele, si cheltuieli publice mai prudente", 

sfatuieste Adrian Codirlasu. 

 

Exista si riscuri pentru economie prin incercarea de reducere a deficitului. Insa, 

spune presedintele CFA Romania, acestea sunt mult mai mici decat cele pe care le 

genereaza un deficit crescut sau la nivelul la care este in prezent. 

 

"Reducand cheltuielile publice, practic se reduce cererea publica. Automat asta se 

vede intr-o crestere mai lenta a economiei. Insa aceasta este solutia corecta de 

reducere a deficitului bugetar", a mai precizat Adrian Codirlasu. 

(Sursa; ziare.com) 
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 Avocatul general al CJUE cere amendarea Romaniei cu 3 milioane de euro 

pentru ca nu a implementat Directiva UE privind spalarea banilor 

Avocatul general al Curtii de Justitie a Uniunii Europene, Evgeni Tanchev, 

propune in concluziile prezentate joi judecatorilor europeni amendarea Romaniei 

cu suma de 3 milioane de euro pentru neimplementarea Directivei UE privind 

spalarea banilor. 

 

Evgeni Tanchev mai cere ca CJUE sa declare ca, intrucat nu a adoptat, pana la 26 

iunie 2017, masurile necesare pentru a transpune Directiva 2015/849 sau, in orice 

caz, intrucat nu a comunicat aceste masuri Comisiei, Romania nu si-a indeplinit 

obligatiile care ii revin in temeiul articolului 67 din directiva mentionata. 

 

"Sa oblige Romania la plata unei sume forfetare de 3.000.000 de euro. Sa oblige 

Romania la plata cheltuielilor de judecata," este propunerea avocatului general. 

 

Riscurile neimplementarii 

 

Unul dintre cele mai importante acte comunitare, Directiva Europeana 2015/849 

privind combaterea spalarii banilor si a finantarii terorismului, a fost implementata 

de Romania cu o intarziere de doi ani. Tanchev arata care sunt riscurile 

neimplementarii acestui act la timp. 

 

"Efectele neindeplinirii de catre Romania a obligatiilor de a transpune Directiva 

2015/849 asupra intereselor publice si private pot fi de asemenea considerate 

semnificative, avand in vedere ca, astfel cum a aratat Comisia, aceasta 

neindeplinire a obligatiilor prezinta riscuri pentru integritatea si pentru 

functionarea sistemului financiar al Uniunii, intrucat il face vulnerabil la spalarea 

banilor si la finantarea terorismului si afecteaza investitorii si cetatenii. 

 

 

 

 



CNSLR Fratia | Revista Presei 6.03.2020 12 

 

Acest fapt este ilustrat, de exemplu, de Rezolutia Parlamentului European din 19 

septembrie 2019 referitoare la stadiul punerii in aplicare a legislatiei Uniunii de 

combatere a spalarii banilor, care, inter alia, a salutat initierea de catre Comisie a 

unor proceduri de constatare a neindeplinirii obligatiilor impotriva statelor membre 

care nu au transpus Directiva 2015/849 si le-a indemnat sa procedeze astfel in cel 

mai scurt timp," se arata in concluziile lui Tanchev. 

 

Concluziile avocatului general pot fi accesate pe site-ul CJUE. 

 

Despre acest proces important, Ziare.com a scris mai multe articole - Romania 

risca o amenda de 4,5 de milioane de euro, dupa ce a transpus Directiva UE privind 

spalarea banilor cu o intarziere de 755 de zile 

 

Rolul avocatului general 

 

Concluziile avocatului general nu sunt obligatorii pentru CJUE. Potrivit unui 

studiu, concluziile acestuia sunt urmate de catre Curte in aproximativ 88% din 

cazuri, arata advocate.ro. 

 

Cauzele aflate pe rolul Curtii beneficiaza de doua contributii impartiale, 

independente una fata de cealalta: cea a judecatorului-raportor, care ghideaza 

Curtea de-a lungul fazelor procedurale ale cauzei si redacteaza proiectul de 

hotarare, si cea a avocatului-general, care ofera intregii Curtii (inclusiv 

judecatorului-raportor) o analiza legala detaliata a problemelor cu care Curtea a 

fost sesizata, urmata de o solutie motivata, de care Curtea nu este insa tinuta. 

 

In concluziile sale, prezentate la finalul procedurii, avocatul general stabileste in 

detaliu cadrul de fapt si de drept al cauzei, examineaza toate sustinerile 

participantilor la procedura, eventual abordeaza probleme care nu au fost ridicate, 

dar care i se par importante in cauza si procedeaza la o cercetare proprie a 

normelor nationale in discutie, care poate include articole si lucrari de specialitate. 

 

 

http://curia.europa.eu/juris/document/document.jsf?text=Roumanie&docid=224127&pageIndex=0&doclang=RO&mode=req&dir=&occ=first&part=1&cid=417321#ctx1
http://www.ziare.com/politica/lege/romania-risca-o-amenda-de-4-5-de-milioane-de-euro-dupa-ce-a-transpus-directiva-ue-privind-spalarea-banilor-cu-o-intarziere-de-755-zile-1570852
http://www.ziare.com/politica/lege/romania-risca-o-amenda-de-4-5-de-milioane-de-euro-dupa-ce-a-transpus-directiva-ue-privind-spalarea-banilor-cu-o-intarziere-de-755-zile-1570852
http://www.ziare.com/politica/lege/romania-risca-o-amenda-de-4-5-de-milioane-de-euro-dupa-ce-a-transpus-directiva-ue-privind-spalarea-banilor-cu-o-intarziere-de-755-zile-1570852
https://www.advocate.ro/Avocatul+general+-+rolul+si+activitatea+sa+-stire-1467
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Tergiversarea, legata de Liviu Dragnea 

 

Din momentul in care directiva a fost votata, iunie 2015, guvernele de la Bucuresti 

nu au facut nimic pentru a o implementa. Au fost doar vorbe goale transmise 

oficialilor de la Bruxelles. Desi in intarziere, Guvernul Dancila a ales in 2018, 

inexplicabil, calea legislativa cea mai lunga - un proiect de lege. In locul unei 

ordonante de guvern. 

 

Opozitia a acuzat ca tergiversarea transpunerii a avut ca scop sa nu-l supere pe 

liderul PSD, Liviu Dragnea, si pe baronii locali si au aratat cu degetul catre firma 

Tel Drum. 

 

"In baza directivei, firmele cu actiuni la purtator, asa cum a fost si Tel Drum pana 

de curand, vor fi interzise! Termenul limita pentru transpunerea directivei era luna 

iunie, dar pentru PSD a avut prioritate subminarea independentei Justitiei", acuza 

USR, in iunie 2018. 

 

ONPCSB a redactat cu intarziere 

 

Fostul agent al Romaniei la Curtea de Justitie a Uniunii Europene, procurorul 

Razvan-Horatiu Radu, explica in iulie 2018 ca proiectul de lege a fost redactat 

foarte tarziu de Oficiul National pentru Combaterea Spalarii Banilor (ONPCSB). 

 

De la inceputul lunii martie 2018, proiectul a mai stat blocat vreo doua luni si la 

Secretariatul General al Guvernului. 

 

"In ciuda recomandarii noastre, nu s-a emis o ordonanta de urgenta care ar fi 

rezolvat transpunerea. 

 

Pe zona mea de reprezentare, am comunicat gravitatea problemei decidentilor din 

alte ministere si am sesizat aproape saptamanal conducerea Ministerului Afacerilor 

Europene cu privire la urgenta transpunerii. 
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Lunar am introdus directiva aceasta, alaturi de altele, in lista de informare catre 

Guvern", declara Razvan-Horatiu Radu. 

(Sursa; ziare.com) 

 

 

 Scandalul Pintea l-a facut pe Vela sa schimbe legea. Ce prevede noul proiect 

propus de MAI 

Marcel Vela, ministrul interimar de Interne, a declarat, joi, ca va schimba legislatia 

in ceea ce priveste conditiile in care sunt transportate persoanele bolnave din arest 

catre spital. Precizarile vin in contextul scandalului Sorina Pintea. 

 

Mai precis, dupa ce Sorina Pintea, fostul ministru PSD al Sanatatii, a fost filmata 

de jurnalisti in timp ce era transportata cu catuse la maini de la arest la medic, au 

existat numeroase critici in spatiul public referitoare la tratamentul la care aceasta a 

fost supusa, iar ministrul Sanatatii Victor Costache, dar si Marcel Vela au cerut 

lamuriri. 

 

Medicul sa decida daca un arestat "doreste sa evadeze" 

 

Vela a declarat, joi, ca, pe viitor, medicul centrului de detentie va fi cel care va 

decide daca persoana poate fi transferata cu sau fara catuse. 

 

"Adica un medic realizeaza profesional si poate spune: acest om nici nu doreste sa 

evadeze, nici nu este in situatia medicala de a pune in pericol printr-o agresivitate 

oarecare siguranta escortelor", a spus Vela, citat de News.ro. 

 

Totodata, ministrul a anuntat verificari privind scurgerea de informatii privind 

transportul Sorinei Pintea. 

 

Senatorul Serban Nicolae (PSD) a sustinut ca are informatii despre un ordin al 

sefului Politiei, "de prin 2008", care instituie regula pentru politisti de a incatusa 

persoanele aflate in stare de retinere, arest sau detentie pe durata deplasarii. 
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"Din punctul meu de vedere, fapta este incadrabila la dispozitiile Codului Penal 

referitoare la supunerea la rele tratamente, tratamentul inuman (...)", a spus Serban 

Niculae, cerandu-i lui Vela sa comunice daca acest ordin exista intr-adevar si care 

sunt masurile administrative si legale pe care le vede necesare. 

 

De asemenea, senatorul Teodor Melescanu l-a intrebat daca s-a constituit o comisie 

care sa faca verificari in cazul legat de ducerea Sorinei Pintea cu catuse din arest. 

 

"Ieri (miercuri - n.red.) am dispus o ancheta, dupa ce am vazut si eu imaginile in 

media si totodata am ordonat o ancheta si la nivelul Directiei Medicale pentru ca in 

fiecare centru de arest exista si un medic, pentru a verifica Directia Medicala daca 

medicul si-a facut datoria. (...) Am primit si un raspuns administrativ, pe varianta 

anchetei, sa spunem, disciplinare sau chiar penale, evident ca vom lua si masuri in 

cazul in care cineva a gresit, chiar prin sesizarea procurorului", a raspuns Vela. 

 

El a facut referire la Ordinul 14/9 februarie 2018, prin care a fost modificat un alt 

ordin, din 2005, si care clarifica "in mod imperativ" cazurile in care nu se pun 

catuse. 

 

"Sunt sase cazuri: femeia gravida, persoana in varsta de peste 65 de ani, persoana 

cu handicap locomotor, minorul in varsta de sub 16 ani, persoana ale carei 

afectiuni medicale impun utilizarea targii sau caruciorului pentru deplasare, 

precum si in situatii reprezentate de afectiuni ale membrelor superioare din zona 

supusa incatusarii, la recomandarea medicului", a detaliat Vela. 

 

Vela a precizat ca, in cursul zilei de azi, a publicat, iar in 15 martie va semna un 

ordin care sa il completeze pe cel din 2018. 

 

"Modificarea sa fie in sensul urmator: personalul medico-sanitar care asigura 

asistenta medicala la nivelul centrului de detentie are obligatia de a comunica 

personalului care asigura escortarea si insotirea persoanei private de libertate 

informaii privind necesitatea utilizarii targii sau caruciorului pentru deplasare ca 

urmare a existentei unei afectiuni medicale ori - asta este importanta - cu privire la 

existenta unor afectiuni, precum si pentru a stabili mijloacele adecvate situatiei 

medicale ce vor fi utilizate pentru transportul acesteia. 
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Adica un medic realizeaza profesional si poate spune: acest om nici nu doreste sa 

evadeze, nici nu este in situatia medicala de a pune in pericol printr-o agresivitate 

oarecare siguranta escortelor. Ceea ce s-ar fi putut astazi daca medicul era cel 

imputernicit si cel care raspundea, pentru ca acum multe acte normative (...) nu 

sunt foarte clare, foarte explicite cu raspunderile", a explicat el. 

 

Vela a spus ca prin ordinul pe care il va semna va regla definitiv orice situatie in 

cazuri in care oamenii sunt bolnavi, amintind si de cazul Monicai Iacob Ridzi care 

a fost dusa in catuse, desi "n-avea nicio intentie de evadare, la fel si doamna 

Pintea." 

 

"Si atunci medicul sa fie autoritatea din zona de competenta care decide modul de 

transport", a afirmat Marcel Vela. 

 

Serban Nicolae a replicat ca el s-a referit la alt ordin, precizand ca nu crede ca 

medicul poate stabili cine doreste sa evadeze si cine nu, ci eventual daca persoana 

ar putea fizic sa faca acest lucru. 

 

El a cerut sa fie verificate si scurgerile de informatii privind transferul persoanelor 

aflate in arest preventiv, preponderent catre media. 

 

"Cred ca acest spectacol mediatic generat de cineva care a avut interesul sa-l 

genereze trebuie verificat si vom afla - si va rog sa ma credeti ca avem capacitatea 

de a afla - daca din interiorul Politiei Capitalei s-au scurs informatii care nu pot fi 

date publicitatii cu privire la transportul doameni in cauza la spital. 

 

Dar vreau sa va mai spun ceva: inainte de a pleca, au mai stiut si alte persoane din 

familie despre acest transport si, ca sa nu fie sub o nota de neclaritate, de dubii, de 

banuiala, de vinovatie prezumata, vom face o analiza si pe acest capitol al 

publicarii unor date care nu pot fi date publicitatii", a mai spus Vela. 
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Cum se schimba legislatia 

 

Ordinul de ministru la care a facut referire Vela si care cuprinde aceste modificari 

de regulament pentru transportul persoanelor retinute/arestate a fost publicat pe 

site-ul MAI. 

 

"Art. 1 - Dupa alin.(6) al art. 214 din Regulamentul privind organizarea si 

functionarea centrelor de retinere si arestare preventiva, precum si masurile 

necesare pentru siguranta acestora, aprobat prin Ordinul ministrului afacerilor 

interne nr. 14/2018, publicat in Monitorul Oficial al Romaniei, Partea I, nr. 212 din 

8 martie 2018, se introduc doua noi alineate, alin. (7) si (8), cu urmatorul cuprins: 

 

'(7) In scopul aplicarii prevederilor alin. (6) personalul medico-sanitar care asigura 

asistenta medicala la nivelul centrului are obligatia de comunica, in scris, 

personalului care asigura escortarea si insotirea persoanei private de libertate 

informatii privind necesitatea utilizarii targii sau caruciorului pentru deplasare ca 

urmare a existentei unei afectiuni medicale, ori cu privire la existenta unei afectiuni 

ale membrelor superioare din zona supusa incatusarii, precum si de a stabili 

mijloacele adecvate situatiei medicale ce vor fi utilizate pentru transportul acesteia. 

 

(8) Personalul care asigura escortarea si insotirea persoanei private de libertate are 

obligatia de a respecta recomandarile personalului medical, indiferent de reteaua 

medicala din care face parte, referitoare la transportul acesteia'", stipuleaza noul 

ordin de ministru publicat la rubrica Transparenta decizionala. 

 

Ministerul asteapta in acest sens propunerile, sugestiile si opiniile persoanelor 

interesate in termen de 10 zile calendaristice, pe adresa de e-mail 

dgj_transparenta@mai.gov.ro. 

 

In apararea Sorinei Pintea 

 

Amintim ca avocatii Sorinei Pintea au depus o sesizare catre Centrul de Retinere si 

Arestare Preventiva nr. 1 din Bucuresti, reclamand faptul ca fostului ministru i-au 

fost incalcate mai multe drepturi, ca a fost expusa in situatia in care se afla, adusa 

in catuse la medic si impinsa de un agent din escorta. 

https://www.mai.gov.ro/informatii-publice/transparenta-decizionala/
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Avocatul Poporului, Renate Weber, a anuntat, miercuri seara, ca institutia pe care o 

conduce s-a autosesizat si a cerut directorului Directiei Generale de Politie a 

Municipiului Bucuresti sa vina cu lamuriri. 

 

Tribunalul Bucuresti a decis, sambata, arestarea preventiva pentru 30 de zile a 

fostului ministru al Sanatatii, Sorina Pintea. Decizia nu este definitiva. Ea este 

acuzata ca a luat mita sumele de 10.000 de euro si 120.000 lei, bani ce reprezinta 

un procent de 7% din valoarea unui contract. 

(Sursa; ziare.com) 

 

 Preşedintele ANSVSA: Creşterea porcului în gospodăriile populaţiei nu va fi 

interzisă; fermierii trebuie să respecte reguli minime de biosecuritate 

reşterea porcului în gospodăriile populaţiei nu va fi interzisă, însă fermierii vor 

trebui respecte nişte reguli minime de biosecuritate, a declarat, luni, pentru 

AGERPRES, preşedintele Autorităţii Naţionale Sanitare Veterinare şi pentru 

Siguranţa Alimentelor (ANSVSA), Robert Chioveanu. 

 

"Obiectul nostru legat de ordinul pe care l-am pus în dezbatere publică este de găsi 

cea mai bună soluţie atât pentru fermieri, pentru gospodari, cât şi pentru cei care 

cresc porci în fermele comerciale pentru a reduce la minim toate cheltuielile cu 

privire la virusul pestei porcine africane, care ne-a costat până acum peste 100 de 

milioane de euro, toate aceste despăgubiri, fără să mai vorbim de pagubele 

colaterale pentru industrie. Deci, nu vom interzice creşterea porcului în gospodării, 

numai că fermierii care vor creşte porci în gospodărie vor avea nişte reguli de 

biosecuritate. Ei vor creşte porcii în gospodărie, vor sacrifica porcii pentru consum 

propriu în gospodărie, va fi tradiţie şi vom respecta tradiţiile", a spus Chioveanu. 

 

El a precizat că limitarea creşterii unui număr de cinci porci în gospodării face 

parte din ordinul emis de fostul ministru al Agriculturii, Petre Daea, înainte de a 

pleca de la minister, iar actualul ordin al ANSVSA vizează doar reguli de 

biosecuritate pentru toate tipurile de creştere. 
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"Am discutat două luni cu fermierii, cu cetăţenii, cu asociaţiile producătorilor de 

carne de porc, cu industria şi în momentul de faţă am găsit oportun să postăm un 

ordin, să ne asumăm ca toţi cei care vor creşte porci să respecte nişte reguli minime 

de biosecuritate, nimic mai mult. Am făcut o formă draft şi acum este un proiect. 

În acest ordin noi nu avem nicio o limită. Din contră, domnul Daea a făcut un ordin 

înainte de a pleca din minister, în luna noiembrie, cu o limită maximă de 5 porci 

crescuţi în gospodăriile ţărăneşti, iar acesta le punea fermierilor nişte condiţii mult 

mai dure", a adăugat şeful ANSVSA. 

 

Potrivit sursei citate, ANSVSA este interesată doar de a se respecta normele de 

biosecuritate în toate exploataţiile de creştere a porcilor din România, nu de 

numărul acestora, pentru a putea ţine sub control răspândirea pestei porcine 

africane. 

 

"Pe noi ca veterinari ne interesează mai puţin că au cinci porci, 100, 200 sau 500 

de porci, pe noi ne interesează să fie într-o formă organizată, să dăm o autorizaţie, 

să identificăm acea exploataţie şi să declare porcii respectivi şi astfel ştim că 

fermierii care au cinci porci îi cresc şi îi consumă cu familia, iar în momentul în 

care vor să dezvolte o afacere, să aibă 200 sau 500 de porci nu mai pot să îi crească 

într-o formă neorganizată, trebuie să îşi facă un adăpost şi să respecte condiţii 

minime de biosecuritate. Trebuie să înţeleagă că sunt nişte reguli de respectat. Nu 

sunt alte obligaţii acum decât să respecte nişte reguli minime de biosecuritate şi de 

bunăstare pentru animalele respective.(...) Ordinul dat de fostul ministru Daea este 

în vigoare şi acum am venit cu aceste norme de biosecuritate pentru gospodăriile 

ţărăneşti şi ferme comerciale", a subliniat preşedintele ANSVSA. 

 

El a explicat şi motivul pentru care a fost introdus un articol prin care se prevede 

interzicerea creşterii porcilor în exploataţii în aer liber, articol care a creat însă 

numeroase confuzii şi interpretări eronate. 

 

"Noi avem o specificitate. Se cresc porci la stâne, la cantoane silvice, iar mistreţii 

cu virus PPA intră în contact cu aceşti porci şi astfel virusul se duce în sat. Noi am 

spus că într-o gospodărie nu este interzisă creşterea acestor porci ci mişcarea 

porcinelor vii indiferent de destinaţie.  
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Adică ei nu mai au voie să plimbe porcii dintr-o parte în alta, pentru că duc virusul 

dintr-o parte în alta şi astfel noi plătim despăgubiri. În articolul 4 se spune că în 

gospodăria ţărănească este interzisă mişcarea porcilor vii indiferent de destinaţie şi 

activitatea de reproducţie, astfel încât fermierul să nu îşi mai aducă scroafe şi să 

ajungă la 300-400 de porci într-o curte. Noi am pus clar în ordin nişte definiţii: ce 

face exploataţia non-profesională, ce face ferma de tip A, ce face ferma 

comercială. De exemplu, numai în primele două luni din aceste an avem trei ferme 

comerciale, unde aproape 100.000 de porci au murit de pestă porcină africană. Sunt 

nişte pagube economice uriaşe care au fost aduse din sectorul gospodăresc, şi 

atunci se impune să facem nişte reguli, dar trebuie să informăm cetăţenii, să facem 

dezbateri. România este acum într-un blocaj economic din punct de vedere al cărnii 

de porc, nu avem voie să exportăm şi să facem schimb intracomunitar din cauza 

focarelor de pestă", a explicat Chioveanu. 

 

Potrivit preşedintelui ANSVSA, ordinul va rămâne în dezbatere publică 30 de zile 

pe site-ul Autorităţii, "până când se va găsi soluţia cea mai bună atât pentru 

crescători, cât şi pentru fermieri", după care va urma o perioadă de informare a 

crescătorilor, însă implementarea efectivă a acestor măsuri va demara abia din 

2021. 

 

"Toată lumea trebuie să fie informată şi vom începe gradual să ducem informaţia 

aceasta către crescători, astfel încât ei să poată să ajungă de Crăciun să îşi taie 

porcii, iar din 2021, să începem să implementăm uşor nişte măsuri de biosecuritate 

şi legate de mişcarea porcului", a mai spus oficialul ANSVSA. 

 

ANSVSA a pus în dezbatere publică, conform procedurii legale, un proiect de 

ordin prin care se stabilesc reguli minimale de bună practică în creşterea 

porcinelor, acestea fiind benefice pentru creşterea suinelor în sistem gospodăresc 

(nonprofesional), dar şi pentru dezvoltarea micilor ferme comerciale şi a celor 

industriale. 
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Propunerile au rolul de a identifica soluţiile optime care să permită crescătorilor de 

porci, atât din gospodăria populaţiei (sistemul de creştere nonprofesional), cât şi 

din fermele comerciale să continue creşterea suinelor şi să diminueze la minimum 

pagubele economice cauzate de răspândirea virusului pestei porcine africane pe 

teritoriul României. Până în acest moment, despăgubirile plătite proprietarilor de 

animale afectate din România se ridică la peste 100 de milioane de euro. 

 

În urma consultărilor cu crescătorii, asociaţiile de fermieri şi asociaţiile 

procesatorilor de carne a rezultat un proiect de ordin comun (ANSVSA şi MADR) 

în care se stabilesc anumite reguli generale de biosecuritate. 

 

ANSVSA precizează că găsirea unor soluţii optime pentru proprietarii de porci este 

o prioritate a conducerii instituţiei, creşterea suinelor în gospodăria ţărănească 

(gospodăria populaţiei) nu va fi interzisă, iar oamenii vor avea în continuare 

posibilitatea de a desfăşura aceasta activitate tradiţională. 

 

"Asigurăm toţi cetăţenii crescători de porci - gospodăria populaţiei, fermă de tip A, 

fermă comercială - că vor putea creşte porci în România, cu respectarea măsurilor 

de biosecuritate specifice formei de organizare", se arată într-un comunicat al 

Autorităţii. 

 

Potrivit datelor ANSVSA din 25 februarie, România avea 532 de focare de pestă 

porcină africană confirmate în 241 de localităţi din 25 de judeţe, patru focare fiind 

în exploataţii comerciale şi trei în exploataţii de tip A. În 10 judeţe au fost 

diagnosticate doar cazuri la mistreţi. 

 

De la prima semnalare a prezenţei virusului PPA în România, pe data de 31 iulie 

2017, şi până în prezent, au fost eliminaţi 578.429 de porci afectaţi de boală şi au 

fost diagnosticate 3.119 de cazuri la mistreţi. În total au fost stinse 2.498 de focare. 

 

Până la acea dată au fost despăgubiţi 14.829 proprietari, valoarea totală a plăţilor 

fiind de 403,64 milioane de lei. 

 

 



CNSLR Fratia | Revista Presei 6.03.2020 22 

 

Pentru pesta porcină africană nu există vaccin, iar singura metodă de protejare a 

sănătăţii animalelor este respectarea condiţiilor de biosecuritate, astfel că 

ANSVSA solicită sprijinul cetăţenilor pentru respectarea unor măsuri. 

 

De la începutul acestui an, în Europa, pe lângă România au fost diagnosticate 

focare de pestă porcină africană în Bulgaria, Ucraina, Belgia, Estonia, Ungaria, 

Italia, Letonia, Lituania, Polonia, Republica Serbia, Slovacia şi Ucraina. 

 

Pesta porcină africană nu afectează oamenii, neexistând nici cel mai mic risc de 

îmbolnăvire pentru oameni, acest virus având, însă, impact la nivel economic şi 

social, menţionează ANSVSA. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministerul Educatiei ii intreaba pe parinti si profesori ce ore sa scoata de la 

clasa - iata de ce si ce urmeaza 

Ministerul Educatiei ii intreaba pe parinti si pe profesori, cu ajutorul a doua 

chestionare, ce ore ar trebui reduse de la clasa, ce materii sa fie eliminate, dar si ce 

discipline ar trebui sa fie introduse. 

 

Reducerea numarului de ore in invatamantul preuniversitar este prevazuta in 

modificarile aduse de Parlament Legii educatiei nationale nr. 1/2011, promulgate 

de Klaus Iohannis pe 18 noiembrie. Aceasta masura nu va fi aplicata anul acesta, 

iar acum ministerul vrea sa aprofundeze subiectul cu parintii si profesorii. 

 

Chestionarele trebuie sa fie completate pana pe 15 martie, conform Edupedu.ro. 

 

"Raspunsurile colectate vor fi supuse unei prelucrari automate, utile in elaborarea 

unei analize de impact privind modificarile planurilor-cadru pentru invatamantul 

gimnazial", se arata in adresa citata de sursa mentionata mai sus. 

 

Dupa aparitia materialului in presa, Ministerul Educatiei a explicat decizia. 

 

 

http://www.ziare.com/scoala/elevi/sindicatele-au-transmis-directorilor-scolilor-ca-reducerea-numarului-de-ore-nu-va-fi-aplicata-din-toamna-1600097
https://www.edupedu.ro/exclusiv-ministerul-educatiei-intreaba-parintii-si-profesorii-ce-discipline-obligatorii-sa-taie-din-cele-18-de-la-gimnaziu-cate-ore-sa-reduca-si-ce-materii-ar-trebui-introduse-chestionarele-online-t/
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Institutia sustine ca urmareste sa asigure o cat mai buna fundamentare a deciziilor 

privind imbunatatirea actualului curriculum national (planuri-cadru). 

 

"Conform metodologiei in vigoare (ordinul de ministru nr. 3.593/2014), au fost 

constituite grupuri de lucru si comisii de validare si a fost initiat un proces 

sistematic de consultare cu parinti si cadre didactice in scopul colectarii unor date 

relevante in procesul de revizuire curriculara. Cadrele didactice, alaturi de parinti, 

sunt actori esentiali in acest proces, oferind un sprijin real pentru identificarea 

aspectelor care pot fi imbunatatite si pentru formularea propunerilor de revizuire", 

se arata intr-un comunicat remis joi Ziare.com. 

 

Ministerul spune ca implementarea cu succes a masurilor de interventie dezvoltate 

in cadrul acestui proces este in stransa legatura cu sprijinul elevilor si ca aceasta 

consultare a parintilor si a profesorilor va fi extinsa si ii va include si pe elevi. 

 

"Datele colectate in cadrul procesului de consultare vor sprijini grupurile de lucru 

in formularea unor propuneri care reflecta nevoile beneficiarilor si care 

promoveaza in mod autentic competentele specifice profilului de formare al 

elevilor, atat la nivelul disciplinelor de trunchi comun (TC), cat si al 

curriculumului la decizia scolii (CDS)", a incheiat ministerul. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 ELCEN o contrazice pe Firea: Consumul de pacura nu a dus la poluarea 

excesiva din Capitala. O posibila sursa: centralele de apartament 

ELCEN o contrazice pe Gabriela Firea, dupa ce primarul a acuzat CET-urile 

Grozavesti si Progresu ca au dus la poluarea excesiva din Capitala, din cauza 

arderii de pacura peste capacitatea acestora. 

 

"In primul rand, CET-urile din Bucuresti, este posibil, Grozavesti si Progresu din 

Bucuresti, sa fi ars mai multa pacura decat aveau capacitatea. Am primit informatii 

ca CET-urile Progresul si Grozavesti sa fi ars mai multa pacura", a declarat 

Gabriela Firea intr-o conferinta de presa sustinuta miercuri. 
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Detalii aici - Firea cere sa se discute in CSAT despre poluarea din Bucuresti. A 

acuzat fara dovezi, a tipat la jurnalisti si a aratat poze cu animale moarte 

 

Intr-un comunicat remis Ziare.com joi, ELCEN precizeaza ca respecta cerintele de 

mediu si sustine ca aceasta situatie este folosita de Gabriela Firea "cu scopul de a 

indrepta atentia catre ELCEN tocmai pentru a masca incapacitatea autoritatii locale 

de a gestiona provocari majore, cum ar fi poluarea sau pierderile sistemului de 

termoficare din Bucuresti". 

 

"Ca si in alte situatii in care ELCEN a fost tinta afirmatiilor fara fundament ale 

dnei primar general, in incercarea sa de a deturna atentia de la adevaratele 

probleme cu care se confrunta Capitala si de a manipula mass-media si buna 

credinta a cetatenilor, va aducem la cunostinta informatii clare si transparente 

menite sa demonteze orice zvonuri sau opinii neadevarate", precizeaza 

documentul, in care este redata si strategia ELCEN care prevede reducerea 

continua a impactului asupra mediului. 

 

"1. In conformitate cu programul investitional cuprins in planul de 

reorganizare, ELCEN desfasoara deja lucrari de modernizare a instalatiilor de 

ardere pentru conformare la normele de mediu europene. 

 

2. Toate instalatiile de ardere detinute de ELCEN sunt dotate cu sisteme de 

monitorizare continua a emisiilor de poluanti (SO2, NOx, pulberi si CO) care sunt 

in functiune online si urmarite de personal specializat", potrivit sursei citate. 

 

Totodata, compania a transmis si situatia functionarii instalatiilor de ardere in 

intervalul 27.02 - 02.03.2020: "In intervalul mentionat, nu s-a utilizat pacura la 

CET Progresu". 

 

"In CET Grozavesti, s-a folosit combustibil mixt gaz natural-pacura. Pacura a fost 

utilizata in aceasta centrala in cantitati nesemnificative, consumul la nivelul 

centralelor fiind in medie de 1,2% in aceasta perioada. 

 

 

http://www.ziare.com/mediu/poluare/firea-cere-csat-si-parlamentului-sa-ancheteze-poluarea-a-indicat-vinovati-fara-dovezi-a-tipat-la-jurnalisti-si-a-aratat-poze-cu-animale-moarte-1600271
http://www.ziare.com/mediu/poluare/firea-cere-csat-si-parlamentului-sa-ancheteze-poluarea-a-indicat-vinovati-fara-dovezi-a-tipat-la-jurnalisti-si-a-aratat-poze-cu-animale-moarte-1600271
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IMPORTANT! Un consum de pacura de 1,2% nu poate influenta o crestere 

semnificativa a emisiilor de poluanti in atmosfera si, in consecinta, nu afecteaza 

siguranta si sanatatea populatiei. Cu atat mai mult, nu poate contribui la depasiri cu 

800% peste limitele maxim admise la poluarea cu particule in Bucuresti", mai arata 

sursa citata. 

 

De asemenea, Electrocentrale Bucuresti subliniaza ca, incepand de anul viitor, 

acest combustibil nu va mai fi utilizat in cadrul centralei. Totodata, sursa citata a 

explicat ca pacura a fost folosita ocazional si in anii trecuti si "nu s-au inregistrat 

valori semnificative ale emisiilor de poluanti, iar consumul nu a inregistrat depasiri 

ale limitelor de poluare". 

 

Poluare de la centralele de apartament 

 

"Din datele furnizate opiniei publice de institutiile abilitate, sursa poluarii masive 

din Capitala a fost determinata de alte activitati, cum ar fi arderea ilegala a 

deseurilor menajere sau alte tipuri de arderi necontrolate (...) 

 

Atragem atentia ca, pe langa principalele surse de poluare din Bucuresti, (traficul 

greu si aglomerat sau santierele de constructii), mai exista si alte surse de poluare, 

cum ar fi centralele de apartament. Apartamentele din cartierele noi din Bucuresti 

sunt prevazute cu centrale termice de apartament, ale caror cosuri de evacuare a 

gazelor arse sunt situate la nivelul ferestrelor. 

 

Gazele de ardere evacuate prin tuburi orizontale favorizeaza crearea unui invelis de 

aer poluat de jur imprejurul apartamentelor si blocurilor unde sunt montate aceste 

centrale", mai sustine ELCEN. 

 

ELCEN acuza PMB ca nu-si plateste facturile 

 

In fine, compania mentioneaza ca, in loc sa incerce de fiecare data sa gaseasca un 

tap ispasitor pentru problemele pe care Primaria Capitalei nu reuseste sa le 

gestioneze, varianta optima ar fi ca PMB sa plateasca la timp subventia, intrucat 

astfel de demersuri sunt, de fapt, adevarata problema. 
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"In ultimii ani, ELCEN nu a putut face investitii majore in modernizarea 

instalatiilor si a echipamentelor, desi detine centrale vechi din anii '60 -'70, din 

cauza faptului ca PMB nu si-a onorat obligatiile de plata. 

 

In loc sa sustina proiectele majore de infrastructura, Primaria Municipiului 

Bucuresti a ales sa cheltuiasca sume importante in festivaluri si concerte. Mai mult 

decat atat, dna primar a preferat sa aleaga varianta mai usoara prin care sa 

deturneze atentia de la nenumaratele avarii si de la reteaua de termoficare aflata 

intr-o situatie dezastruoasa din cauza lipsei de investitii, precum si de la riscul 

major ca bucurestenii sa ramana fara caldura si apa calda, lansand afirmatii 

tendentioase, incorecte si incomplete referitoare la activitatea ELCEN", conchide 

comunicatul. 

 

In ultimele zile, nivelul de poluare din Capitala a fost depasit cu peste 800% 

limitele admise. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Klaus Iohannis și miniștrii PNL dau un semnal important: participă la o 

campanie împădurire 

Preşedintele Klaus Iohannis participă, vineri, la debutul campaniei de împădurire 

”Românii plantează: O pădure cât o ţară”, evenimentul având loc în judeţul 

Dâmboviţa. Vor mai lua parte ministrul Mediului, Costel Alexe, dar şi premierul 

interimar, Ludovic Orban, şi prim-ministrul desemnat, Florin Cîţu. În cadrul 

campaniei, peste 2.500 de păduri vor fi plantate ”de la zero”, iar în 7.000 se vor 

face completări. 

Potrivit Ministerului Mediului, ministrul Costel Alexe, împreună cu preşedintele  

Klaus Iohannis, premierul Ludovic Orban şi premierul desemnat Florin Cîţu 

participă, vineri, la evenimentul de lansare a celei mai mari campanii de 

împădurire din ultimul deceniu - ”Românii plantează: O pădure cât o ţară”. 

Startul campaniei va avea loc la Ulieşti, judeţul Dâmboviţa, începând cu ora 12.00, 

în prezenţa a zeci de voluntari, reprezentanţi ai Regiei Naţionale a Pădurilor- 

Romsilva, precum şi autorităţi locale. 
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Campania ”Românii plantează: O pădure cât o ţară” are deja deschise peste 13.000 

de şantiere de împădurire, dispuse la nivel naţional, în toate judeţele ţării. 

”Precizăm că în cadrul celei mai mari campanii de împădurire din ultimul deceniu 

vor fi plantate peste 2.500 de păduri de la ZERO, completate alte completate alte 

7.000 de păduri tinere, şi împădurite circa 1.000 hectare de terenuri degradate”, a 

transmis Ministerul Mediului. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 ANI: Stare de incompatibilitate pentru fostul agent guvernamental CEDO, 

care l-a favorizat pe Dragnea UPDATE 

Agentia Nationala de Integritate (ANI) a constatat ca Viorel Mocanu, fost secretar 

de stat in cadrul Ministerului Afacerilor Externe (MAE), s-a aflat in stare de 

incompatibilitate in perioada 16 aprilie - 15 iulie 2019, intrucat a exercitat simultan 

functia de secretar de stat - Agent guvernamental pentru Curtea Europeana a 

Drepturilor Omului in cadrul MAE si calitatea de membru in Consiliul de 

Administratie al Companiei Nationale de Transporturi Aeriene Romane TAROM 

SA. 

 

UPDATE: Viorel Mocanu, care in prezent este avocatul Sorinei Pintea, a reactionat 

dupa anuntul ANI si sustine ca totul este o "regie ieftina deja patentata". Totodata, 

Mocanu arata ca el nu a fost incompatibil "in nicio perioada" si va contesta in 

instanta decizia. 

 

"Presiune pusa pe aparare, mesaj clar de a ma retrage din echipa de aparare a 

doamnei Sorina Pintea! Am luat act de informatiile difuzate in spatiul public, in 

cursul acestei dimineti, de catre Agentia Nationala de Integritate cu privire la 

solutia adoptata in cauza in care se faceau verificari, cu toate ca pana la acest 

moment, mie, personal, nu mi-a fost comunicata, oficial, o solutie in acest sens. 

 

Precizez in mod ferm ca nu am fost incompatibil in nicio perioada. Voi Contesta 

solutia in instanta, nu pentru ca as dori sa ocup vreo functie publica, ci doar pentru 

a demonstra neregularitatile!", a transmis Mocanu, citat de Antena3. 
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In plus, avocatul spune ca "momentul ales pentru o astfel de solutie si graba cu 

care se incearca deturnarea atentiei publice de la incalcarile drepturilor omului 

comise de autoritati in cazul d-nei Sorina Pintea nu sunt deloc intamplatoare". 

 

"In calitate de avocat al d-nei Sorina Pintea, asa cum as proceda in situatia oricarui 

client pe care l-as apara, precizez in mod expres ca refuz sa ma las influentat de 

aceste intimidari si presiuni si voi ramane consecvent misiunii mele", a mai 

declarat avocatul. 

 

Favorizarea lui Dragnea 

 

Viorel Mocanu a avut unul dintre cele mai scurte mandate la sefia Agentului 

guvernamental pentru CEDO: 6 luni. Dar nu lipsit de controverse, mai ales ca a 

fost acuzat ca l-ar fi favorizat pe liderul PSD, Liviu Dragnea. 

 

Viorel Mocanu a fost numit in aceasta functie pe 12 februarie 2019, iar in august 

2019 a fost eliberat din functie, la cerere. El ocupa anterior functia de consilier 

onorific al ministrului Sanatatii pe relatii externe, post in care a fost numit in 

octombrie 2018. 

 

Anterior, Mocanu a fost aparatorul unor inculpati/VIP-uri precum Sorin Oprescu, 

Rovana Plumb (dosarul Belina), Oana Zavoranu sau Florin Salam. 

 

Printre clientii casei de avocatura fondate de acesta se numara Partidul Social 

Democrat. 

 

Acuzatiile ANI 

 

Potrivit unui comunicat ANI, Viorel Mocanu a incalcat astfel dispozitiile art. 84, 

alin. (1), lit. f) din Legea nr. 161/2003, potrivit caruia "(1) Functia de membru al 

Guvernului este incompatibila cu: (...) f) functia de manager sau membru al 

consiliilor de administratie ale regiilor autonome, companiilor si societatilor 

nationale. [...]". 
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"Persoana evaluata a fost informata despre declansarea procedurii de evaluare, 

elementele identificate, precum si drepturile de care beneficiaza - de a fi asistat sau 

reprezentat de un avocat si de a prezenta date sau informatii pe care le considera 

necesare, personal ori prin transmiterea unui punct de vedere scris. Mocanu Viorel 

a depus la dosarul de evaluare un punct de vedere in exercitarea dreptului la 

aparare", precizeaza ANI intr-un comunicat remis joi Ziare.com. 

 

Potrivit sursei citate, fapta persoanei cu privire la care s-a constatat incalcarea 

obligatiilor legale privind starea de incompatibilitate constituie abatere disciplinara 

si se sanctioneaza potrivit reglementarii aplicabile demnitatii, functiei sau 

activitatii respective. 

 

"Persoana [...] fata de care s-a constatat [...] starea de incompatibilitate este 

decazuta din dreptul de a mai exercita o functie sau o demnitate publica [...] pe o 

perioada de 3 ani de la data eliberarii, destituirii din functia ori demnitatea publica 

respectiva sau a incetarii de drept a mandatului. Daca persoana a ocupat o functie 

eligibila, nu mai poate ocupa aceeasi functie pe o perioada de 3 ani de la incetarea 

mandatului", mai arata ANI. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Olguta Vasilescu anunta oficial ca va candida la Primaria Craiova 

Lia Olguta Vasilescu a postat, joi, pe pagina de Facebook un mesaj prin care isi 

anunta, in mod oficial, candidatura la Primaria Craiovei. Fostul ministru spune ca 

in sondaje oamenii o considera cel mai bun primar al Baniei. 

 

Lia Olguta Vasilescu a decis sa renunte la postul de deputat din Parlamentul 

Romaniei si sa candideze la Primaria Craiovei. Anuntul a fost facut chiar de fostul 

ministru al Muncii, pe Facebook. 

 

Biroul Permanent municipal al PSD Craiova a aprobat in unanimitate, candidatura 

Liei Olguta Vasilescu. 
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"Astazi (joi - n.r.), Biroul Permanent Municipal Craiova a aprobat, in unanimitate, 

candidatura mea la Primaria Craiovei. Am fost foarte onorata sa constat, in urma 

sondajului de opinie realizat, ca locuitorii orasului considera ca am fost cel mai 

bun primar de dupa Revolutie si ca un procent foarte mare dintre ei isi doresc sa 

revin ca primar. Le multumesc pentru incredere, atat lor, cat si colegilor mei, si ii 

asigur ca, in urmatorii patru ani, voi depune toate eforturile pentru ca toti cetatenii 

sa se regaseasca in proiectele primariei!", a scris Olguta Vasilescu pe Facebook. 

 

Fostul ministru a precizat ca in perioada imediat urmatoare va prezenta echipa si 

programul cu care candideaza la primarie, o lista de investitii necesare si modul 

cum vrea sa faca din Craiova cel mai frumos oras din Romania. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Clujul se inscrie in competitia pentru Capitala europeana a inovarii - 2020. 

Pe ce loc e Romania in UE 

Primarul Clujului, Emil Boc, a anuntat joi, intr-un briefing de presa, ca orasul va 

aplica, in acest an, in cadrul competitiei "Capitala europeana a inovarii", competitie 

care, in 2019, a fost castigata de orasul francez Nantes. 

 

In aceasta competitie se pot inscrie orase europene care au peste 100.000 de 

locuitori. Candidaturile pot fi depuse pana in data de 23 iunie. Castigatorul 

competitiei va primi titlul de "Capitala europeana a inovarii - 2020", dar si un 

premiu in valoare de un milion de euro. 

 

Orasele selectionate in finala vor primi, de asemenea, cate un premiu in valoare de 

100.000 de euro. 

 

Decizia administratiei din Cluj-Napoca a fost luata dupa ce comisarul european 

pentru inovare, cercetare, cultura, educatie si tineret, Mariya Gabriel, a dat startul 

acestei competitii cu ocazia participarii la conferinta "StartUpCity Cluj-Napoca". 
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"Sunt incantata sa anunt inceperea cautarii pentru succesorul orasului Nantes, 

pentru cel mai inovativ oras european al anului 2020, aici, la Cluj-Napoca. Sunt 

convinsa ca povestea voastra de succes are puterea sa inspire alte orase. Intr-un 

timp foarte scurt, ati construit ecosisteme dinamice, cu rezultate tangibile pentru 

cetatenii vostri si ati putea impartasi o lectie valoroasa. 

 

Dorinta mea este sa vad exemple de acest gen pe toata harta Europei, nu doar in 

unele parti ale sale. Va rog sa fiti curajosi si sa ne aratati ca sunteti foarte inovativi, 

ca puteti face diferenta si imbunatati viata oamenilor", le-a spus comisarul Mariya 

Gabriel reprezentantilor oraselor europene prezenti la Cluj-Napoca. 

 

Primarul Emil Boc considera ca transformarile produse in ultimii ani in Cluj-

Napoca pot face din acesta o capitala europeana a inovarii. 

 

"Dupa anuntul facut de doamna comisar, in legatura cu selectia pentru Capitala 

europeana a inovarii, am luat decizia sa aplicam in acest an. Nu stiu daca vom reusi 

sau nu, dar suntem pe drumul cel bun, pentru ca exista ingrediente care ne fac sa 

speram ca orasul nostru poate deveni, candva, Capitala europeana a inovarii. 

 

Avem ecosistemul de inovare, transformam orasul dintr-unul industrial intr-un oras 

cu economie bazata pe cunoastere si cu economie digitala si avem, de asemenea, 

multe politici inovative in ce priveste transportul public, protectia mediului si 

guvernarea participativa prin consultare publica", a declarat Emil Boc. 

 

Romania ocupa ultimul loc, dupa Bulgaria, in topul celor mai inovative tari din 

UE. Pe primul loc in top se mentine Suedia, conform unei postari de pe pagina de 

Facebook a indragitei ambasade. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 



CNSLR Fratia | Revista Presei 6.03.2020 32 

 

 Eurostat: România, în topul țărilor cu cel mai ridicat decalaj la angajare 

între femei și bărbați 

Rata de angajare a femeilor în Uniunea Europeană cu vârsta cuprinsă între 20 şi 64 

de ani a fost în 2018 cu 12 puncte procentuale (pp) mai scăzută decât cea a 

bărbaţilor din aceeaşi categorie de vârstă, arată datele publicate vineri de Oficiul de 

Statistică al UE (Eurostat), scrie Agerpres. 

Cel mai redus decalaj la angajare între femei şi bărbaţi se înregistra în 2018 în 

Lituania (două puncte procentuale), iar cel mai ridicat în Malta (22 pp), Grecia (21 

pp), Italia (19,8 pp) şi România (18,3 pp). 

În 2018, rata de angajare a femeilor Uniunea Europeană cu vârsta cuprinsă între 20 

şi 64 de ani a fost de 67%, o creştere cu un punct procentual faţă de 2017 şi cu 

cinci puncte procentuale comparativ cu 2008. 

În rândul statelor membre ale UE, cea mai ridicată rată de angajare a femeilor în 

2018 s-a înregistrat în Suedia (80%), în timp ce Grecia (49%) şi Italia (53%) au 

cele mai scăzute rate de angajare. 

Rata de angajare a femeilor este mai redusă decât cea a bărbaţilor în toate statele 

membre UE. Cu toate acestea, decalajul de angajare între femei şi bărbaţi s-a redus 

de la 15 pp în 2008 la 12 pp în 2018. 

În 2019, rata şomajului în rândul femeilor din UE a fost de 7,1%, mai ridicată 

decât rata şomajului în rândul bărbaţilor, care s-a situat la 6,4%. În rândul statelor 

membre ale UE, rata şomajului în rândul femeilor a variat de la 16% în Spania la 

2,4% în Cehia. 

În 2018, o treime dintre femei (30%) lucrau part time în UE, de aproape patru ori 

mai mult decât rata bărbaţilor (8%). Cel mai ridicat procentaj de femei care 

lucrează part-time se înregistrează în Olanda (74%), iar cel mai scăzut în Bulgaria 

(2%). 

(Sursa: Agerpres) 
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 O tânără de 16 ani din Timișoara, al șaptelea caz confirmat cu coronavirus 

O colegă de clasă a tânărului de 16 ani din Timișoara a fost confirmată pozitiv cu 

coronavirusul Covid-19 și va fi transferată la spitalul Victor Babeș din Timișoara, 

anunță Grupul de Comunicare Strategică într-un comunicat remis presei. 

 

„În urma testelor realizate la Timișoara, în cursul zilei de 5 martie 2020, asupra 

persoanelor cu care a intrat în contact tânărul de 16 ani, infectat cu noul 

coronavirus, a fost depistat un nou caz pozitiv. Persoana confirmată pozitiv cu noul 

coronavirus este o tânără, colegă de clasă a băiatului de 16 ani, care s-a aflat în 

proximitatea acestuia. Tânăra este transferată la spitalul Victor Babeș din 

Timișoara”, arată Grupul de Comunicare Strategică. 

 

În comunicat se adaugă că în cazul celorlalte 25 de persoane asupra cărora s-au 

realizat teste, contacți ai tânărului de 16 ani, rezultatele sunt negative dar 

persoanele vor rămâne în continuare în izolare la domiciliu pentru o perioadă de 14 

zile, conform măsurilor dispuse anterior. 

 

„În cursul dimineții de vineri va fi extinsă ancheta epidemiologică asupra 

persoanelor cu care a intrat în contact tânăra de 16 ani, fiind luate măsurile de 

izolare și de prelevare de probe”, conclude comunicatul. 

Cazuri de infectare cu coronavirus confirmate în România: 

 

1. Primul caz de infectare cu coronavirus a fost confirmat în România pe 26 

februarie. Este vorba de un tânăr de 25 de ani din Gorj, care intrase în contact cu 

un italian bolnav și care a fost declarat vindecat pe 29 februarie. 

 

2 - 3 Pe 28 februarie, au fost confirmate alte două cazuri de infectare cu 

coronavirus în România. Este vorba despre o femeie de 38 de ani din Timișoara și 

un bărbat de 45 de ani din Maramureș. Ambii au călătorit recent în Italia. -

 declarată vindecată pe 5 martie 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23687251-primul-caz-infectie-coronavirus-confirmat-oficial-romania.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23692747-ministerul-sanatatii-primul-roman-depistat-coronavirus-vindecat.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23690825-doua-noi-cazuri-coronavirus-confirmate-romania.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23690825-doua-noi-cazuri-coronavirus-confirmate-romania.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23702951-alti-doi-pacienti-infectati-coronavirus-declarati-vindecati-este-vorba-femeia-barbatul-din-timisoara-care-venit-din-italia-acelasi-avion.htm
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4. Al patrulea caz de infecție cu coronavirus din România a fost confirmat pe 3 

martie la Timișoara. Este vorba despre un bărbat de 47 de ani, care a călătorit în 

același avion cu femeia din Timișoara diagnosticată pe 28 februarie. - declarat 

vindecat pe 5 martie 

 

5. Pe 4 martie, a fost confirmat al cincilea caz de infectare cu coronavirus în 

România. Este vorba despre un adolescent de 16 ani, nepotul bărbatului de 47 de 

ani diagnosticat pe 3 martie cu infecție cu coronavirus. 

 

6. Un al șaselea caz de infectare cu coronavirus a fost confirmat în România, pe 4 

martie. Un bărbat de 71 de ani din Suceava, care s-a întors din Lombardia, Italia, în 

data de 28 februarie și se afla în autoizolare. 

 

7. O colegă de clasă a tânărului de 16 ani din Timișoara a fost confirmată pozitiv 

cu coronavirus pe 5 martie. , fiind al șaptelea caz din România. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Sesiunea plenară a PE, mutată de la Strasbourg la Bruxelles, din cauza 

epidemiei de coronavirus 

Sesiunea plenară a Parlamentului European se va desfăşura săptămâna viitoare în 

sediul din Bruxelles (Belgia), în loc de Strasbourg (Franţa), din cauza situaţiei de 

"forţă majoră" generată de coronavirus, a anunţat joi seară preşedintele instituţiei, 

David Sassoli, anunță MEDIAFAX. 

"Astăzi la ora 18.00, am primit un raport actualizat al Serviciului medical al 

Parlamentului European privind evoluţia COVID-19 în care se arată că riscurile 

asupra sănătăţii sunt considerate semnificativ mai mari dacă sesiunea plenară a 

Parlamentului se va desfăşura săptămâna viitoare la Strasbourg", a declarat David 

Sassoli. 

"În baza acestei evaluări, din cauza situaţiei de forţă majoră, am decis că nu se 

întrunesc condiţiile de securitate necesare pentru transferul uzual al sesiunii 

plenare a Parlamentului European la Strasbourg săptămâna viitoare", a argumentat 

David Sassoli, într-un mesaj postat pe site-ul PE. 

https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23697716-ultima-ora-patrulea-caz-coronavirus-din-romania-confirmat-timisoara.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23702951-alti-doi-pacienti-infectati-coronavirus-declarati-vindecati-este-vorba-femeia-barbatul-din-timisoara-care-venit-din-italia-acelasi-avion.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23702951-alti-doi-pacienti-infectati-coronavirus-declarati-vindecati-este-vorba-femeia-barbatul-din-timisoara-care-venit-din-italia-acelasi-avion.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23700360-ultima-ora-cincilea-caz-coronavirus-confirmat-romania-timis.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23700360-ultima-ora-cincilea-caz-coronavirus-confirmat-romania-timis.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-sanatate-23700609-saselea-caz-coronovirus-romania-barbat-71-ani-din-suceava.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23703735-ultima-ora-tanara-16-ani-din-timisoara-saptelea-caz-confirmat-coronavirus.htm
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/bruxelles_2737.html
https://www.stiripesurse.ro/personalitati/coronavirus_3190.html
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"Am informat autorităţile franceze şi le-am mulţumit pentru colaborarea din 

ultimele zile. Sesiunea plenară se va desfăşura în mod excepţional la Bruxelles. 

Parlamentul UE va reprograma o sesiune plenară la Strasbourg în conformitate cu 

tratatele europene", a precizat David Sassoli. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Viziunea Comisiei Europene privind impozitarea în Europa: Eliminarea 

subvențiilor pentru combustibilii fosili, revizuirea modului în care sunt taxate 

companiile IT, simplificarea impozitării 

Paolo Gentiloni, comisarul european al economiei, a prezentat joi, într-un discurs, 

câteva elemente ale politicii fiscale a UE pe care Comisia Europeană intenționează 

să o promoveze în următorii cinci ani. În mare parte, politica fiscală va fi legată de 

ambițiile Uniunii Europene privind reducerea emisiilor de dioxid de carbon. De 

aceea, măsuri precum eliminarea subvențiilor la combustibilii fosili sau scutirile de 

taxe pentru industria aeronautică și maritimă se află printre prioritățile UE. 

 

Fragmente din discursul lui Paolo Gentiloni. Acesta a precizat că în anii '80 a 

fost activist de mediu. 

 

În ceea ce privește schimbările climatice, impozitarea trebuie utilizată pentru 

reducerea emisiilor de dioxid de carbon. Impozitele de mediu pot încuraja un 

comportament responsabil, iar veniturile obținute pot contribui la compensarea 

costurilor cu tranziția de mediu. 

O prioritate este revizuirea Directivei privind impozitul pe energie adoptată 

în urmă cu 17 ani și adaptarea ei la ambițiile climatice. Trebuie eliminate 

subvențiile pentru combustibilii fosili, împreună cu scutirile de taxe pentru 

industria aeronautică și maritimă. 

Trebuie să ne asigurăm că eforturile noastre nu sunt subminate de parteneri 

internaționali mai puțin ambițioși. Afacerile europene nu trebuie să aibă de suferit 

dacă alte țări rămân în urmă (n.red. în revoluția verde). De aceea, Comisia va lucra 

pentru a dezvolta un mecanism de ajustare a limitelor de carbon.  
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Va fi impus prețul carbonului la importuri, pentru a descuraja transferul afacerilor 

poluante în altă parte și pentru a împiedica inundarea pieței europene cu produse 

poluante. Este prea devreme să definim cu exactitate forma acestui mecanism. 

Trebuie să evaluăm cu atenție toate opțiunile. Ieri (n.r. miercuri) am lansat evaluări 

de impact atât asupra revizuirii directivei privind impozitarea energiei, cât și a 

mecanismului de ajustare a limitei de carbon. Vom prezenta propunerile noastre 

anul viitor. 

 

Altă temă este digitalizarea. Să ne asigurăm că gigantii digitali, care beneficiază 

enorm de piața noastră unică, își plătesc aici o parte corectă din impozit. Înseamnă 

crearea unui mediu fiscal corect și simplu, în care campionii noștri digitali să 

crească și să prospere. Și înseamnă a înțelege oportunitățile pe care le oferă 

tehnologia, astfel încât normele fiscale să fie mai ușor de respectat și mai ușor de 

aplicat. Acest lucru va necesita mai mult decât doar câteva modificări la regulile 

actuale. Se solicită o revizuire majoră a modului în care impozităm, ce impozităm 

și unde impozităm. Trebuie să revizuim impozitarea companiilor, astfel încât să fie 

potrivită pentru această epocă digitală. Dacă nu se poate ajunge la un consens 

global, UE va fi forțată să acționeze singură. Sistemele noastre sunt prea depășite. 

Dacă este nevoie, voi fi gata să propun foarte rapid o viziune a UE privind 

impozitarea afacerilor în secolul XXI. Nu pornim de la zero, avem deja câteva 

instrumente utile pentru a începe construirea, inclusiv propunerile de creare a unei 

baze comune de impozitare corporativă consolidată. 

 

Principiul impozitării corecte, prin care toată lumea trebuie să își plătească 

cota echitabilă, va sta la baza fiecărei acțiuni și inițiative pe care le luăm în 

politica fiscală a UE. Frauda fiscală și evaziunea reprezintă o amenințare. O sumă 

uriașă a fost investită în ultimii cinci ani pentru a ne întări apărarea împotriva 

abuzurilor fiscale. Astfel, UE are acum un cadru solid de transparență fiscală. Pe 

masa Consiliului sunt propuneri pentru modernizarea sistemului de colectare a 

TVA și eliminarea fraudei transfrontaliere, care costă statele europene 50 de 

miliarde de euro pe an. Cu noi prevederi legale și instrumente IT, administrațiile 

fiscale de astăzi sunt mult mai bine echipate pentru a lupta împotriva acestui 

război. Trebuie să ne bazăm pe roadele revoluției tehnologice pentru a opri 

organizațiile criminale din spatele schemelor de fraudă la scară largă. 
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De asemenea, trebuie să redefinim ceea ce este acceptabil atunci când vine 

vorba de concurența fiscală, având în vedere noua realitate în care 

trăim. Planific să reevaluez instrumentele pe care le avem la nivelul UE pentru a 

reglementa concurența fiscală, începând cu Codul de conduită privind impozitarea 

afacerilor. Principiile pentru o concurență echitabilă au fost expuse în acest cod în 

urmă cu peste 20 de ani, când lumea era foarte diferită. Este timpul pentru o 

actualizare. Înseamnă adaptarea sistemelor fiscale pentru a fi mai în concordanță cu 

nevoile angajaților și companiilor moderne. Înseamnă simplificarea normelor și 

utilizarea noilor tehnologii, pentru a ușura viața contribuabililor. Voi prezenta 

propuneri de reducere a dublei impozitări, de prevenire și soluționare a disputelor 

administrative și de consolidare a cooperării între autorități și contribuabilii din 

toată Europa. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Încordare la frontiera dintre Grecia şi Turcia. România, măsuri speciale în 

criza migranţilor 

Valul de migranți veniți din Turcia către Europa pare de nestăvilit. Grecia a trimis 

la granița cu Turcia armata, elicoptere și nave de război. Și turcii au început să 

deplaseze forțe de ordine în zonă. România este pregătită pentru un eventual flux 

de migranți și ia în calcul o sporire a prezenței sale în cadrul Frontex. Declarațiile 

au fost făcute în timpul audierilor de la Parlament de miniștrii de Interne și de 

Externe. 

Încordare la frontiera dintre Turcia și Grecia, unde mesajele diplomatice se 

intersectează cu cele de forță. 

Mii de migranți sunt masați în această zonă. 

Grecia a dizlocat efective suplimentare, iar acum Turcia trimite trupe ca să 

blocheze întoarecerea pe teritoriul turc a celor respinși de țările vecine. 

Suleyman Soyu, ministrul turc de interne: În această dimineaţă am desfăşurat 

1000 de forţe echipate complet din cadrul forţelor speciale. 
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Bulgaria se pregătește pentru toate tipurile de intervenții, dacă migranții vor 

încerca să pătrundă pe teritoriul său. 500 de militari pot ajunge în câteva ore la 

frontieră, iar numărul poate fi dublat în 12 ore, a spus minsitrul bulgar al Apărării. 

Krasimir Karakachanov, ministrul Apărării din Bulgaria: Dacă putem opri valul de 

migranţi spre Bulgaria cu diplomaţia, ar fi bine. Dacă nu putem, vom folosi forţa. 

România, măsuri speciale în criza migranţilor 

Miniștrii români de Interne și de Externe, Marcel Vela și Bogdan Aurescu, le-au 

prezentat parlamentarilor modul în care evoluează situația la nivel european dar și 

măsurile care vor fi puse în aplicare în cazul unui flux de migranți la frontiera 

noastră. 

Bogdan Aurescu, ministrul român de Externe: Am avut contacte și cu autoritățile 

turce, prin intermediul Ambasadei Turciei la București. Ne-am exprimat 

surprinderea față de apariția acelei hărți care indică și România pe ruta 

migratorie care a fost prezentată la televiziunea de stat din Turcia. Vom examina, 

fără îndoială, o sporire a prezenței noastre în cadrul Frontex. 

Marcel Vela, ministrul român de Interne: Migranții nu au țintă România. România 

este doar o țară de tranzit. Ei își doresc să ajungă în alte părți. Și atunci, văzând 

că suntem foarte bine pregătiți, să știți că au o rută a merge spre vestul Europei 

prin sudul României. 

Ministrul de Interne s-a referit la un document care stabilește măsuri speciale 

legate de securizarea frontierei dar și la folosirea unor capabilități de la Ministerul 

Apărării în cazuri excepționale. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Marii producatori de petrol din lume se inteleg sa reduca productia 

Ministrii din Organizatia Tarilor Exportatoare de Petrol sprijina un plan prin care 

statele OPEC si alti producatori, inclusiv Rusia, sa reduca productia de titei cu inca 

1,5 milioane de barili pe zi (bpd), in trimestrul doi din 2020, daca Moscova se 

alatura planului, au declarat pentru Reuters surse care au dorit sa-si pastreze 
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anonimatul. 

 

Joi se desfasoara la Viena o reuniune a Organizatiei Tarilor Exportatoare de Petrol 

iar vineri urmeaza discutii cruciale cu aliatii din afara cartelului (Alianta OPEC+), 

inclusiv Rusia, care pana acum a fost reticenta la o noua reducere a productiei. 

 

De la 1 ianuarie, Organizatia Tarilor Exportatoare de Petrol (OPEC) si aliatii din 

afara cartelului (Alianta OPEC+) implementeaza acordul privind reducerea 

productiei cu 2,1 milioane de barili pe zi, pentru a sprijini piata. In ianuarie, OPEC 

a redus productia cu 509.000 bpd, la 28,86 milioane de barili pe zi. 

 

"Asteptarile noastre vizeaza o strategie coerenta si credibila a OPEC, prin care se 

va suplimenta reducerea productiei", a declarat analistul Ehsan Khoman, de la 

Mitsubishi UFG, adaugand ca masurile de stimulare promise de guverne si bancile 

centrale vor ajuta la atenuarea turbulentelor de pe pietele financiare. 

 

Luna trecuta, Organizatia Tarilor Exportatoare de Petrol a previzionat ca se 

asteapta pe plan global la o cerere mai scazuta pentru titei in 2020, din cauza 

epidemiei cu noul coronavirus, si a anuntat ca productia sa a scazut semnificativ in 

ianuarie, fiind implementat noul pact privind limitarea furnizarii. 

 

Statele membre OPEC si cele din afara cartelului furnizeaza aproape jumatate din 

petrolul folosit pe plan mondial. 

 

In 2020, cererea de titei pe plan global ar urma sa urce cu 990.000 de barili pe zi 

(bpd), la un nivel mediu de 100,73 milioane bpd, previzioneaza OPEC. Este cu 

230.000 bpd mai putin decat estima cartelul in decembrie. 

 

"Principalul factor pentru revizuirea in scadere a estimarilor in primul semestru din 

2020 il reprezinta epidemia cu noul coronavirus. Aceasta va incetini si avansul 

economiei mondiale anul acesta", se arata in raportul OPEC. 
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La bursa ICE Futures, cotatia barilului de petrol Brent din Marea Nordului a urcat 

joi la 51,88 dolari. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Negociatorul-şef al UE: Există numeroase divergenţe foarte grave cu Marea 

Britanie în privinţa relaţiei post-Brexit 

Negociatorul-şef al UE, Michel Barnier, a declarat joi că există „numeroase 

divergenţe foarte grave” cu Marea Britanie în privinţa relaţiei post-Brexit, la 

capătul unei prime runde de discuţii la Bruxelles, relatează AFP, citată 

de Agerpres. 

În cadrul unei conferinţe de presă, el a avertizat că un acord post-Brexit "ar trebui 

să includă o soluţie echilibrată pentru pescuit", considerând "impracticabilă" 

cererea Marii Britanii de a negocia în fiecare an un acces reciproc la zonele de 

pescuit. 

Tot la capitolul divergenţe, negociatorul-şef al UE a citat de asemenea chestiunea 

crucială a condiţiilor de concurenţă loială pe care Bruxellesul le cere Londrei, 

afirmând că britanicii dau asigurări că au "ambiţii de standarde ridicate", dar "nu 

vor să includă aceste angajamente într-un acord comun". 

UE se teme în special să aibă la graniţa sa o economie dereglementată care nu ar 

mai respecta normele în domeniile social, de mediu sau al ajutoarelor de stat. 

Un alt punct sensibil, potrivit lui Barnier, este relaţia cu Curtea de Justiţie a UE. 

Londra nu mai vrea ca ea "să joace un rol" în interpretarea dreptului european în 

caz de diferend între cele două părţi asupra punerii în aplicare a noii relaţii. 

În ciuda acestor diferenţe, Michel Barnier a spus că vrea "să continue să creadă" că 

este posibil să se ajungă "la un acord bun pentru cele două părţi". 

A doua rundă de negocieri urmează să aibă loc în martie la Londra. 

Acordul trebuie negociat până la sfârşitul anului, sfârşitul perioadei de tranziţie 

după despărţirea Londrei de UE la 31 ianuarie. 

https://www.agerpres.ro/politica-externa/2020/03/05/barnier-exista-numeroase-divergente-foarte-grave-cu-marea-britanie-in-privinta-relatiei-post-brexit--460545
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Un eşec al negocierilor ar avea consecinţe potenţial dezastruoase pentru economia 

britanică, dar şi efecte dăunătoare pentru UE. 

(Sursa: Agerpres) 

 


